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آرمان ملی-  تصادف میان سه خودرو که زائران اربعین نیز از 
مسافران آنها بودند، تاکنون منجر به مرگ ۱۱ تن و مصدومیت 
۳۰ تن دیگر شده است. این حادثه در شهر شوملی در استان 
بابل عراق رخ داده و برابر اطلاعات اولیه افراد ایرانی نیز در میان 
حادثه دیدگان وجود دارد.  همچنین شبکه دجله عراق اعلام 
کرد که دیروز یک حادثه دلخراش در اتوبانی در نزدیکی منطقه 
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ریاست محترم جمهوری اعلام کرده اند که »اگر فرزند 
رفت، پدر هم برود« این دستور آقای رئیسی باید مورد 
تحلیل قرار گیرد. اول اینکه هر فردی می تواند مکان زندگی 
خود را انتخاب نماید و جز در برخی مواقع آن هم به حکم 
قانونی نمی توان این حق را از فرد سلب نمود. این حق جزو 

حقوق اجتماعی افراد است...

هنوزبارقهامیدسوسومیزند
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فرانسه، آلمان و بریتانیا روز شنبه اعلام کردند در 
خصوص تعهد تهران برای دستیابی به نتیجه مثبت در 
مذاکرات احیای توافق هسته ای ۲۰۱۵ موسوم به برجام 
تردید جدی دارند و تهران در واکنش به بیانیه برجامی 
تروئیکای اروپایی باید مسئولیت نتایج را نیز بپذیرد. 

واقعیت این است که با هر روز که ...

یوسف مولایی
استاد دانشگاه

هنوزبارقهامیدسوسومیزند سخنگوی صنعت آب، از وضعیت نرمال و مطلوب بسیاری از مناطق خبر می دهد

دریاچهارومیهخشکنشدهاست
گرهکور

فرانسه، آلمان و بریتانیا روز شنبه اعلام 
کردند در خصوص تعهد تهران برای دستیابی 
به نتیجه مثبت در مذاکرات احیای توافق 
هسته ای ۲۰۱۵ موسوم به برجام تردید جدی 
دارند و تهران در واکنش به بیانیه برجامی 
تروئیکای اروپایی باید مسئولیت نتایج را نیز 
بپذیرد. واقعیت این است که با هر روز که زمان 
می گذرد، مذاکرات احیای برجام سخت تر و 
پیچیده تر می شود ولی هنوز به معنی خاتمه 
روند مذاکره نیست بلکه دارد وارد یک مرحله 
پیچیده تری می شود که احتمالا روش و قاعده 
بازی باید تغییر بکند. به نظر می رسد ایران و 
آمریکا محاسباتشان در مورد یکدیگر خیلی 
درست نبوده و شاید ایران حساب می کرد 
چنانچه آمریکا به انتخابات میان دوره ای نزدیک 
شود به موفقیت در مذاکره نیاز دارد بنابراین 
اگر به آمریکا فشار بیاورد آنها کوتاه می آیند 
و قبل از انتخابات شاید نتیجه بهتری حاصل 
شود. متقابلا آمریکایی ها فکر می کردند ایران 
تحت فشار اقتصادی است و اگر بر خواسته های 
خود سختگیری و پافشاری کنند، نهایتا انعطاف 
نشان خواهد داد اما هیچکدام از این دو درست 
از آب درنیامد و چون محاسبات اشتباه از آب 
درآمد، خروجی این شد که فعلا مذاکرات 
نتیجه بخش نباشد. ولی هنوز نمی توان گفت 
که مذاکرات قطعا شکست خورده و دیگر 
صورت نخواهد گرفت. برای اینکه گزینه بعدی 
یا پلان B دو طرف بسیار پرهزینه است و نهایتا 
آمریکا و ایران نمی خواهند روابط و مسائل 
مربوط به پرونده هسته ای وارد آن مرحله شود. 
اگر مرحله احیای برجام صورت نگیرد، بلافاصله 
آمریکا با کمک اروپایی ها که با این بیانیه نشان 
دادند آمادگی زیادی دارند وارد یک اجماع 
جهانی می شوند که فعالیت هسته ای ایران 
را از نظر صلح آمیز بودن کلا زیر سوال ببرند 
و به عنوان یک موضوع تهدید صلح و امنیت 
بین المللی مطرح کنند و در صورتی که در 
شورای امنیت موفق نشوند اقدامی انجام دهند 
قطعا مکانیسم ماشه را فعال خواهند کرد. ضمن 

اینکه مرتبا به ایران تکرار خواهند کرد که تمام 
گزینه ها از جمله گزینه نظامی روی میز است. 
در این صورت یا آمریکا و متحدانش باید تسلیم 
ایران شوند که امر بعیدی است و اگر تسلیم 
نشوند، باید واکنش شدیدی که بازدارندگی 
قطعی داشته باشد از آنچه آنها ادعا می کنند 
-  یعنی از دستیابی ایران به سلاح هسته ای-  
انجام دهند. بنابراین آن مرحله بسیار پیچیده و 
پرهزینه و تبعاتش غیرقابل پیش بینی است. از 
این رو به نظر می رسد طرفین ترجیح می دهند 
فعلا وارد آن مرحله نشوند از این جهت شکست 
و پایان مذاکرات را اعلام نمی کنند. فشارهای 
دیپلماتیک و روحی و روانی به همدیگر وارد 
می کنند ولی هنوز شکست را قطعا اعلام 
نخواهند کرد و مسیرهایی برای ادامه مذاکرات 
باز خواهند کرد. محاسبه اشتباه دیگری که از 
سوی ایران انجام شد این بود که گمان می کرد 
اروپایی ها با نزدیک شدن به فصل سرما به نفت 
ایران نیاز دارند درحالی که اولا، نفت ایران 
بلافاصله به آن صورت قدرت افزایش ندارد و به 
هیچ وجه هم امکان جایگزینی به جای روسیه را 
ندارد چون روسیه در روز حداقل شش تا هفت 
میلیون بشکه تولید می کند و ظرفیت بالاتری 
هم دارد. ایران درصورتی که خیلی تلاش کند 
در کوتاه مدت بتواند یک میلیون بیشتر از تولید 
فعلی به بازار وارد کند و معلوم نیست چقدر از 
این میزان به اروپایی ها برسد. بنابراین اروپایی ها 
از این جهت خیلی آنگونه تحت فشار نیستند یا 
حداقل روی ایران این حساب را باز نمی کنند 
که بتواند مشکل شان را حل کند و به دنبال 
جایگزین های دیگری هستند و احتمالا هم 
مطالعاتی کرده اند که از کجا بخشی از انرژی 
مورد نیاز خود را تامین کنند. در این صورت 
ایران نمی تواند از این اهرم استفاده خیلی زیادی 
ببرد هرچند که به ایجاد آرامش در بازار کمک 
می کرد ولی نمی تواند جایگزین شود و مشکلات 
را حل کند. بنابراین در محاسبات باید میزان 
اهمیت جایگزینی نفت ایران یا ورود نفت ایران 
به بازار بین المللی درست محاسبه می شد. 
کارشناسان ایران که مورد مشورت تیم مذاکره 
کننده هستند در انجام مذاکرات دقت خوبی به 
کار نبردند و شاید یکسری دلایلی باشد که باعث 

شد مذاکرات تا اینجا به نتیجه نرسد. 

آرمان ملی: ســخنگوی صنعت آب ضمن رد شــایعاتی مبنی 
بر خشک شــدن دریاچه ارومیه، گفته: در مهرماه سال ۱۳۹۴ تراز 
دریاچه ارومیه ۱۲۷۰. ۴ بــود، اما اکنون این عــدد به ۱۲۷۰. ۱۸ 
رسیده که این نشان دهنده افزایش تراز دریاچه ارومیه است. فیروز 
قاسم زاده در نشســت خبری خود، با بیان این که مساحت دریاچه 
ارومیه ۱۰۰۰ کیلومتر بوده در حالی که این عدد در ســال ۱۳۹۴ 
حدود ۷۰۰ کیلومتر بوده است، اظهار کرد: حجم آب دریاچه اکنون 
به یک میلیارد و ۳۶۰ میلیون متر مکعب رسیده در حالی که در سال 
۱۳۹۴ این عدد یک میلیارد متر مکعب بوده است. او با تاکید بر اینکه 
اکنون نگرانی هایی بابت دریاچه ارومیه وجود دارد چرا که شــرایط 
تغییرات اقلیمی، مصارف و تلفات همچنیــن افزایش دما و کاهش 
بارندگی ها ادامه پیدا کرده است، تصریح کرد: امیدواریم در زمستان 
در نوار غربی بارش های خوبی را شاهد باشیم تا به افزایش سطح آب 
دریاچه کمک کند. سخنگوی صنعت آب با بیان این که اقدامات ستاد 
احیاء همچنان تداوم دارد گفت: تکالیف وزارت نیرو در ستاد دریاچه 
ارومیه مشخص شده، در بخش رهاســازی نقدهایی به وزارت نیرو 
مطرح می شود اما باید توجه داشــت که اولویت ما تامین آب شرب 
است. به گفته او: سدها باید در فصل پاییز آب شرب را تامین کنند، لذا 
پس از رهاسازی آب به دریاچه اگر با آب شرب مواجه شویم اولویت را 
تامین آب شرب قرار می دهیم. قاسم زاده با اشاره به اقداماتی که برای 
بســتن چاه های غیرمجاز صورت گرفته است، ادامه داد: کاهش آب 
کشاورزی ۴۰درصد تعیین شد که این مساله در حال انجام است در 
حوزه رهاسازی آب نیز از زمان تصویب این مساله رهاسازی صورت 

می گیرد و اکنون براساس این چارچوب در حال حرکت هستیم. 
  آب شرب در آذربایجان غربی، نرمال است

سخنگوی صنعت آب با اشاره به کیفیت آب شرب در آذربایجان 
غربی اظهار کرد: علــت کاهش کیفیت آب ورود تراز پایین ســد به 
تصفیه خانه بود که منجر به بوی نامطبوع و کدری آب شــد، اما این 
موضوع در مدت کوتاهی برطرف شد و اکنون آب باکیفیت و استاندارد 
تحویل داده می شود. او با اشــاره به وضعیت منابع آبی گفت: اکنون 
شرایط زیر نرمال است و خشکسالی ادامه دارد و به رغم این که نسبت 
به سال گذشته میزان بارندگی ها ۳۰درصد افزایش یافته، اما نسبت 
به نرمال ۱۸درصد کاهش داشــته است. قاســم زاده، با بیان این که 
امسال مخازن سدها ۴۱درصد پرشدگی دارند اظهار کرد: بر اساس 
برآوردهای صورت گرفته در سال های اخیر میزان پرشدگی مخازن 
باید به ۵۰درصد می رسید اما طبق آمار پنج سال گذشته ۳۵ درصد 
کاهش داشته ایم. این مقام مسئول، ادامه داد: با توجه به کنترل هایی 
که انجام شــد میزان خروجی آب ۱۸درصد کاهش یافته است، اما 
به رغم کاهش بارندگی ها و وضعیت نامناســب حجم سدها با تنش 
چندانی در تامین آب مواجه نبودیم. سخنگوی صنعت آب با اشاره به 
طرح آبرسانی غدیر اظهار کرد: طرح آبرسانی غدیر با یک پنجم هزینه 
پیش بینی شده بود و با کیفیتی به مراتب بهتر به بهره برداری رسید، 
طرحی که در دولت سیزدهم برای آبرسانی به خوزستان در نظر گرفته 
شده است به نام طرح میان مدت غدیر بسیار با طرح قبلی متفاوت بوده 
و می توان ادعا کرد طرح ابتکاری در این دوره رقم خورده است. او با 
بیان این که طرح میان مدت غدیر از نظــر هزینه با یک پنجم هزینه 
پیش بینی شده و با یک هزار میلیارد تومان به بهره برداری رسیده دلیل 
کاهش هزینه ها نیز تغییرات اساسی در طرح میان مدت نسبت به طرح 
قبلی اســت و باید گفت که طرح جدید با اصلاحات جدی در دولت 

سیزدهم اجرایی شد. 

  تا هفته آینده تامین آب شهر همدان، مشکلی ندارد
قاسم زاده با اشاره به وضعیت تامین آب در استان همدان اظهار کرد: 
ضمن عذرخواهی از مردم هنگامی که این مشکل در استان همدان 
به وجود آمد تیم های فنی از همان ابتدا حضور داشتند دلیل این امر 
این بود که براساس پیش بینی هایی که اتفاق افتاده بود تصفیه خانه 
شهید بهشتی باید وارد مدار می شد، اما به دلیل افزایش دما این اتفاق 
نیفتاد و با مشکل تامین آب مواجه شدیم. او ادامه داد: متأسفانه در 
آن ۱۰ روز مخازن خالی شدند و تا وارد مدار شدند مجدد با سختی 
مواجه شدیم؛ اما پیش بینی می شود که نهایتا تا هفته آینده تامین آب 
شهر همدان به صورت پایدار صورت گیرد تا مشکلی به وجود نیاید. 
سخنگوی صنعت آب با اشاره به پیش بینی های صورت گرفته برای 
تامین آب در پاییز و زمستان اظهار کرد: پیش بینی می شود که پاییزی 
کم بارش اما زمستانی پربارش را پیش رو داشته باشیم به لحاظ تامین 
آب نیز مشکل نخواهیم داشت و در فصل زمستان نیز آب مورد نیاز 
بخش کشاورزی را تامین می کنیم. قاسم زاده در پاسخ به این سوال 
که آیا افزایش احداث مسکن می تواند مشکلاتی را برای تامین آب به 
وجود آورد، گفت: احداث مسکن به معنای جمعیت جدید نیست و 
خانه های جدید میزان مصرف را تحت الشعاع قرار نمی دهند ضمن 
این که برای هر طرح توسعه ای برنامه ریزی های لازم برای تامین آب 
صورت می گیرد. او درباره باروری ابرها گفــت: این برنامه در دولت 
دنبال می شــود، اما زمانی که توده هوا فعال باشد نسبت به باروری 

اقدام می کنیم. 
  پیش بینی این است که آب شرب بدون مشکل تامین شود

سخنگوی صنعت آب با اشاره به آخرین وضعیت تخصیص حقابه 
هیرمند گفت: در سفر وزیر نیرو به افغانســتان و طی مذاکراتی که 
صورت گرفت قرار شد آب به سمت گودزره نرود و سازه اصلاح شود. 
اکنون ۱۹میلیون متر مکعب آب وارد چاه نیمه ها شده و سرجمع در 
سالجاری ۲۷میلیون متر مکعب آب به ایران رسیده است. قاسم زاده با 
اشاره به حقابه زاینده رود گفت: قرار بود یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون 
متر مکعب آب وارد سد شود اما با تغییراتی که صورت گرفت مقرر شد 
۹۵۰ میلیون متر مکعب ورودی داشته باشیم که تاکنون ۹۵۸ میلیون 
متر مکعب محقق شده است، اما این میزان آب پاسخگوی نیاز پایین 
دست، کشاورزی و شرب نبود، جلسات متعددی با مردم و کشاورزان 
داشتیم و در شرق و غرب اصفهان آب شرب تامین شد به گونه ای که 
پنج نوبت آب به غرب و ســه نوبت هم برای شرق رهاسازی شد. او با 
بیان اینکه قرار شد ۳۲۰ میلیون متر مکعب برای کشاورزان اصفهان و 
۷۵ میلیون متر مکعب برای کشاورزان چهار محال تامین شود، اظهار 
کرد:  اکنون پیش بینی این اســت که آب شرب بدون مشکل تامین 
شود، اما لازم است مدیریت مصرف هم صورت گیرد، در حال حاضر 
زاینده رود ۱۹۴میلیون متر مکعب آب دارد که نسبت به سال گذشته 

۲۱درصد کاهش یافته است. 

خبرها حکایت از این داشت که این بار برای اینکه روند مذاکرات دچار 
مشکل نشود، قطعنامه جدید صادر نکنند از این رو به جای صدور قطعنامه، 
بیانیه داده اند که دو مورد محتوای بیانیه قابل تحلیل است: نخست اینکه 
آنها مدعی هستند این حجمی که ایران دارد غنی سازی می کند هیچ توجیه 
غیرنظامی ندارد. یعنی دارند به نوعی به روند افزایش غنی سازی اورانیوم 
در ایران اعتراض می کنند. درحالی که واقعیت این است که ایران الان به 
این موضوع به عنوان یک عامل بازدارنده نگاه می کند و چون طرف مقابل 
تعهدات خود را انجام نداد ولی ایران تعهدات خود را انجام داد.  ۱۴ گزارش 
مدیرکل وقت آژانس، آقای آمانو هم تایید کرد که ایران تعهدات خود را 
انجام داده ولی طرف آمریکایی به خصوص تعهداتش که مبنی بر برداشتن 
تحریم ها و وضع نکردن تحریم جدید بود را انجام ندادند. حالا بعد از خروج 
آمریکا طرح دادند و انتظار داشتند ایران این طرح را بدون کم و کاست 
بپذیرد درحالی که طرف ایرانی می گوید از این موضوع هسته ای داریم به 
عنوان یک عامل بازدارنده برای طرف مقابل برای اینکه مجبور شود تحریم ها 
را بردارد، استفاده می کنیم. و چون فعالیت های ایران زیر نظر آژانس هست، 
پس جای نگرانی برای آژانس و هیچ فرد دیگری نیست. مادامی که ایران 
دارد زیر نظر آژانس بین المللی انرژی اتمی فعالیت می کند، اصولا نمی شود 
گفت کارش ایراد دارد چون در چارچوب ان.پی.تی هیچ منعی برای غنی 
سازی و ادامه آن در ایران وجود ندارد. اما انتظاری که اتحادیه اروپا دارد 
این است که ایران در چارچوب برجام خودش را محدود کند. این انتظار 
هم موقعی می تواند منطقی باشد که آنها تعهدات برجامی را از طرف 
آمریکایی ها مطالبه و خودشان هم اجرایی کنند. وقتی آمریکا حاضر نیست 
تحریم ها را لغو کند و مطالبات را جواب نمی دهد بنابراین طرف ایرانی هم 
خودش را ملزم به اجرای برجام نمی بیند. پس فعالیت های ایران زیر نظر 
آژانس است و طبق ان.پی.تی هیچ محدودیتی برای غنی سازی وجود ندارد. 
اگر آنها نگران فعالیت های هسته ای ایران هستند بهتر است فشار را روی 
آمریکا بگذارند طرف آمریکایی را متقاعد کنند که تحریم ها را لغو کند و به 
تعهدات خود به برجام بازگردد. قطعا طرف ایرانی بارها اعلام کرده که اگر 
آنها تعهدات خود را اجرا کنند ایران نیز به تعهداتی که در برجام پذیرفته، 
بازخواهد گذشت. از این رو این بیانیه جز اینکه گره مذاکرات را کورتر 
کند، نتیجه دیگری ندارد و اتحادیه اروپا باید از آمریکا بخواهد تحریم ها 
را لغو کند و فضا را برای بازگشت به برجام آماده کند و در صورت تحقق 
این موضوع حتما ایران هم تعهدات برجامی خود را انجام می دهد. درباره 
پادمان هسته ای هم مشکل پابرجاست و همچنان این بحث وجود دارد و 
ایران انتظار دارد این موضوع در چارچوب ۱+۴ حل و فصل شود درحالی که 
آنها مدعی هستند باید در چارچوب شورای حکام حل شود. اما چون خود 
اتحادیه اروپا و همچنین آلمان، انگلیس و فرانسه به عنوان اعضای شورای 
حکام آن قطعنامه های پیشنهادی که یکی سال ۹۹ و یکی هم خرداد 
امسال داده اند، همان ها می توانند یک قطعنامه دهند و این مساله را فیصله 
بخشند ولی آنها می گویند چنین کاری نخواهند کرد برای اینکه باید ایران 
به سوالات پاسخ دهد. طرف ایرانی هم به جای اینکه مشکل را با آژانس حل 
کند خواهان این است که این مساله از نظر سیاسی حل شود. خلاصه اینکه 
الان شرایط مذاکرات بین این مساله گیر است که طرف ایرانی معتقد است 
قبل از توافق باید مساله پادمان حل شود ولی طرف اروپایی معتقد است 
باید در حین اجرای توافقی که در ۱۲۰ روز حاصل می شود این مساله هم 
با شورای حکام حل و فصل شود و آنها هم قول مساعدت داده اند. درنهایت 
اینکه مساله پیچیده شده و ضررش متوجه مردم ایران است که مشکلات 

اقتصادی همچنان ادامه دارد و این گره همچنان کور باقی مانده است. 

صفحات 6و7

آرمان ملی: سرعت اینترنت در کشور کاهش پیدا کرده و میزان رضایت شهروندان 
از شبکه های اجتماعی نسبت به گذشته کاهش داشته است. این اتفاق 

در حالی رخ می دهد که رئیس جمهور و وزیر ارتباطات این موضوع 
را به کمبودهایی که در زیرساخت ها وجود دارد ارتباط می دهند 

در حالی که در دولت روحانی با همین ...

»آرمان ملی« علت افزایش شدید اجاره بها را بررسی می کند؛ 

اخراج اجاره نشینان از شهرها 
    کارشناسان:تورم به عنوان یک شاخص مهم نقش موثری در ایجاد بحران در بخش مسکن ایفا کرده به طوری که طی 4 سال گذشته حدود 50 تا 100 درصد افزایش قیمت هم 

در بخش خرید و هم اجاره ایجاد شده و این به دلیل نبود سرمایه گذاری است

دولتازهیچ
فردمتخلفی
حمایتنمیکند
    وزارت راه و شهر سازی 
     و صمت می توانند 
    به 4 وزارتخانه 
   تبدیل شوند

     زنگ هشدار بحران امنیتی آب در کشور به صدا درآمده است  

صفحه 9

روایت زندگی 4 فرزند از 9 اولاد آیت ا... خزعلی

 مهدی فراموش نکرد
تسویه حساب کرد

یوسف مولایی
استاد دانشگاه

صفحه 2

زهرا نژاد بهرام در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 اجرای نامحسوس طرح صیانت 
نادیده گرفتن خواسته مردم است

   وضعیت اینترنت کسب و کارهای اینترنتی را با خطر مواجه کرده است   

حسن بهشتی پور
تحلیلگر مسائل بین الملل

 »آرمان ملی« چرایی عدم صدور پیام تسلیت 
از سوی دولت ایران را بررسی می کند

واکنش متناسب     و    متقابل ایران 
در قبال     مرگ ملکه انگلیس

لیزابت  آرمان ملی: پنجشنبه بود که خبر درگذشت ا
دوم ملکه انگلیس در همه رسانه های جهان منتشر شد 
و خیلی زود به صدر اخبار رفت و پس از وی چارلز سوم 
ولیعهد بریتانیا به عنوان پادشاه جدید منصوب شد.. با این 
حال اعلام خبر مرگ الیزابت دوم، ملکه بریتانیا در سن ۹۶ 
سالگی با واکنش های متعدد داخلی و بین المللی روبه رو شد 
و پرچم های کاخ باکینگهام نیز به حالت نیمه برافراشته در 

آمدند. مقامات و مسئولان بین المللی و سران کشورهای ...

صفحه3

  
      دکتر محمد حسین شیخ محمدی، نبود برنامه مدون و جامع نگر   
    نبود مدیریت صحیح، نبود سیاست های منسجم و کارشناسی 

      و بهره برداری های بدون برنامه را بیش از فقر منابع آبی 
      نگران کننده می داند

بحرانآبوخشکسالیجدیوجهانیاست
ازکرخهتاراین


